



Director of Finance Work Description

EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA

Department:	Corporate	Reports to:	President
--------------------	-----------	--------------------	-----------

SUMMARY OF POSITION

The Director of Finance is responsible for the financial management of the ECRC, including all aspects of accounting, financial reporting, business administration, management and oversight of the accounting management system, implementation and monitoring of financial controls, banking, invoicing and record keeping. The Director of Finance ensures that the company conducts its business affairs in accordance with established policies and procedures.

WORK PERFORMED

- Provides advice and offers recommendations in the management of the strategic and day-to-day operations of the accounting team, ensuring that financial reporting meets the needs of the organization and its' Board of Directors and lenders. This includes: reviewing and analyzing financial and non-financial information for resource allocation, control and reporting, expenditure and revenue justification, project and program costing as well as other technical costing for the ECRC
- Establishes the strategic and business priorities and plans for the ECRC through consultation with senior management and ensure confidentiality and reliability of company data.
- Provides financial management services to senior management/executives within complex decentralized organizations, generates financial planning/accountability documentation, manages complex issues such as coordinating ECRC rates and billing policies, developing finance policies to ensure the designated financial controls are effective, ensuring financial controls are in place to safeguard corporate assets and financial integrity, managing the corporate treasury, ensuring debt is placed in the most cost efficient manner, and planning expenditures and cash management to ensure sufficient liquidity.
- Establishes and maintains networks and monitoring mechanisms to maintain expertise in financial management trends, alternate services delivery methods and business management strategies, consults with internal stakeholders and end users in determining financial reporting requirements and implement effective solutions.



Director of Finance Work Description

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

- Directs the development, preparation and analysis and approval of financial and non-financial reports and statements, analytical studies and surveys dealing with financial performance and alternate service delivery options.
- Manages assigned resources, and leads, or participates in project teams to develop solutions to ensure streamlined and efficient processes and find improvements in process and/or tech when necessary and to conceptualize and promote new related strategic initiatives.
- Directs the collection of annual external audit information; reviewing and validating information; liaising with stakeholders to ensure proper defense of decisions taken; and developing corrective action plans as required.
- Works with Corporate and Region Office staff in the development and establishment of corporate financial programs, including managing the planning, implementation and collection of annual budget setting processes.
- Ensuring streamlined and efficient processes and finding improvements in process and/or tech when necessary.
- Develops and maintains financial administration authorities' framework, including specific direction in each delegation document concerning the scope of individual authorities for acquiring goods and services.

DIRECT REPORTS

Financial Controller, Accounts Coordinator and Senior Administrator

WORKING RELATIONSHIPS

Works under the general direction of the President. Frequent contact with all levels within the organization, including the Board of Directors.

QUALIFICATIONS

- The Director of Finance position requires proven skills at the managerial level accounting, finance, procurement, and corporate administration for a minimum of 10 years, with a minimum of five years in an executive management position.



Director of Finance Work Description

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

- The position requires completion of a post-secondary degree or diploma and a CPA designation (CA, CGA, CPA).
- Well-developed time management, organizational, and prioritization skills, with strong attention to detail and the ability to manage multiple projects, communication and strong interpersonal skills are required.
- Ability to work effectively in a fast-paced, dynamic environment in both official languages.
- Previous experience supporting multiple locations preferred.

SPILL RESPONSE DUTIES: ICS ROLE & RESPONSIBILITIES

Act as Finance Section Chief, rotating with the Financial Controller.

Specific responsibilities include:

- Ensure appropriate contractual documentation is maintained
- Manage invoicing and receipt of
- Ensure spill paperwork is sufficient to ensure invoicing
- Manage legal issues or potential issues along with counsel if required
- Manage payments to vendors
- Coordinate with RP the insurance carriers and ensure communication lines are open with them
- Ensure sufficient funds exist to maintain incident burn rate.



**Director of Finance
Work Description**

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

Additional Notes

Participate in routine response exercises and Incident Command System (ICS) training

Travel as required

Maximum incentive plan opportunity - 10% of base salary.

Approved: _____ Date: _____



Directeur des Finances Description du poste

EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA

Département:	Corporatif	Relève de:	Présidente
SOMMAIRE DU POSTE			
<p>Le Directeur des Finances est responsable de la gestion financière de la SIMEC, incluant tous les aspects de la comptabilité, des rapports financiers, de l'administration des affaires, de la gestion et de la supervision du système de gestion comptable, de la mise en œuvre et du suivi des contrôles financiers, des opérations bancaires, de la facturation et de la tenue de dossiers. Le Directeur des Finances veille à ce que l'entreprise mène ses activités conformément aux politiques et procédures établies.</p>			
TRAVAIL EFFECTUÉ			
<ul style="list-style-type: none">• Fournit des conseils et fait des recommandations sur la gestion stratégique et les opérations quotidiennes de l'équipe comptable, en s'assurant que les rapports financiers répondent aux besoins de l'organisation, de son conseil d'administration et de ses prêteurs. Cela inclut l'analyse d'informations financières et non financières pour l'allocation des ressources, le contrôle et les rapports, la justification des dépenses et des revenus, la tarification des projets et des programmes, ainsi que d'autres coûts techniques pour la SIMEC.• Établit les priorités stratégiques et opérationnelles pour la SIMEC, en collaboration avec la haute direction, tout en assurant la confidentialité et la fiabilité des données de l'entreprise.• Fournit des services de gestion financière à la haute direction dans un contexte organisationnel complexe et décentralisé, génère des documents de planification et de responsabilité financière, gère des enjeux complexes tels que la coordination des taux et politiques de facturation de la SIMEC, développe des politiques financières pour assurer l'efficacité des contrôles désignés, gère la trésorerie d'entreprise, planifie les dépenses et la gestion des liquidités pour garantir une solvabilité adéquate.• Établit et maintient des réseaux et des mécanismes de surveillance pour suivre les tendances en gestion financière, explore des méthodes alternatives de prestation de services et des stratégies de gestion d'entreprise, consulte les parties prenantes internes et les utilisateurs finaux pour déterminer les besoins en matière de rapports financiers et mettre en œuvre des solutions efficaces.• Dirige la préparation, l'analyse et l'approbation de rapports financiers et non			



Directeur des Finances Description du poste

EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/ LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA

financiers, d'études analytiques et d'enquêtes portant sur la performance financière et les options alternatives de prestation de services.

- Gère les ressources assignées et dirige ou participe à des équipes de projet pour développer des solutions visant à rationaliser les processus, identifier des améliorations et promouvoir de nouvelles initiatives stratégiques connexes.
- Supervise la collecte d'informations pour les audits externes annuels, révisé et valide les informations, collabore avec les parties prenantes pour défendre les décisions prises et développe des plans d'action corrective si nécessaire.
- Travaille avec le personnel des bureaux corporatifs et régionaux pour le développement et la mise en œuvre de programmes financiers d'entreprise, y compris la gestion des processus annuels de planification budgétaire.
- Met en place et maintient un cadre d'autorisation en administration financière, comprenant des directives spécifiques dans chaque document de délégation concernant la portée des autorités individuelles pour l'acquisition de biens et services.

SUBORDONNÉS DIRECTS

Contrôleur financier, Coordonnateur des comptes et Administrateur principal.

RELATIONS DE TRAVAIL

Travaille sous la direction générale de la Présidente. Contacts fréquents avec tous les niveaux de l'organisation, y compris le Conseil d'administration.

QUALIFICATIONS

- Le poste de Directeur des Finances nécessite des compétences avérées en comptabilité, finance, approvisionnement et administration corporative à un niveau de gestion pendant au moins 10 ans, dont un minimum de 5 ans dans un poste de direction exécutive.
- Le poste exige un diplôme ou un certificat d'études postsecondaires ainsi qu'un titre de CPA (CA, CGA, CPA).



Directeur des Finances Description du poste

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

- Solides compétences en gestion du temps, organisation et priorisation, avec un souci du détail, une capacité à gérer plusieurs projets et d'excellentes aptitudes en communication et relations interpersonnelles.
- Capacité à travailler efficacement dans un environnement dynamique et en évolution rapide, dans les deux langues officielles.
- Expérience antérieure dans le soutien de plusieurs emplacements géographiques est un atout.

RESPONSABILITÉS D'INTERVENTION EN CAS DE DÉVERSEMENT : RÔLE SCI

Agir en tant que Chef de la Section des Finances, en rotation avec le Contrôleur financier.

Responsabilités spécifiques :

- S'assurer que la documentation contractuelle appropriée est maintenue.
- Gérer la facturation et la réception des paiements.
- Vérifier que la documentation liée aux déversements est suffisante pour la facturation.
- Gérer les questions ou problèmes juridiques avec les conseillers juridiques si nécessaire.
- Gérer les paiements aux fournisseurs.
- Coordonner avec les porteurs de risques et les compagnies d'assurance, en maintenant des lignes de communication ouvertes.
- Garantir que des fonds suffisants sont disponibles pour couvrir le taux de consommation pendant un incident.



Directeur des Finances
Description du poste

**EASTERN CANADA RESPONSE CORPORATION/
LA SOCIÉTÉ D'INTERVENTION MARITIME, EST DU CANADA**

Notes Supplémentaires

Participer aux exercices de réponse de routine et aux formations du Système de Commandement des Interventions (SCI).

Voyager au besoin.

Opportunité maximale du plan d'incitation - 10% du salaire de base.

Approuvé: _____ Date: _____